
وداع با پيكر رئيس جمهور و همراهان عزيز 
و شهيدشان با ش�كوه در تبريز و تهران 
برگزار شد. سيل گس�ترده اي از مردم در 
مراسم های وداع شركت كردند. كاربران 
شبكه هاي اجتماعي نيز در توييت هايي از 
عظمت اين وداع نوشتند. آنها همچنين از 
حال و هواي تشييع شهدا گفتند. در ادامه 
بخش هايي از واكنش هاي تل�خ كاربران 
كه سرش�ار از ش�يريني قدرشناسي از 
خادمان ملت اس�ت، مرور ش�ده اس�ت. 

   ريچارد مدهرست، روزنامه نگار انگليسي:
من در مراسم تش��ييع جنازه رئيس جمهور 
در تهران هستم. ميليون ها نفر در خيابان ها 
هس��تند. رئيس جمهور پوتين و اسماعيل 
هنيه نيز براي اداي احت��رام آمده اند. آنچه 
رسانه هاي غربي در مورد »نفرت« رئيسي در 
ايران به شما گفتند دروغ است. درگذشت او 

ضايعه اي براي همه جهان است. 
   حميد كثيري:

سيل واژه كوچكي است براي اين جمعيت. 
س��يد را خدا بالا برد... مردم همه نسبت به 
رئيس جمهور كه بزرگ ترين نشانش خادمي 
قوم بود احساس دين مي كنند. همه احساس 

مي كنند كه قدرش را ندانستند و برايش كم 
گذاشتند. 

   ليلا حسين نيا:
ماشين حمل اجساد كه رد شد، خانمي كه 
كنارم بود با گريه گفت: ولي حاج آ سن هش 
وقت بوجور عجله نن جماعت دن گشمزدين! 
يعني: ول��ي حاج آقا تو هيچ وق��ت اينقدر با 
عجله از كن��ار مردم رد نميش��دي! ما رو بد 

عادت كردي آقاي شهيد آل هاشم!
   مجيد شاكري:

خبرنگار با برند BR كه ظاهراً آلماني است، 
در ابتداي خيابان نادري بعد از نماز و متفرق 
شدن جمعيت، از خيابان خالي فيلم مي گرفت 
كه يعني كسي در مراسم شركت نكرده. مردم 
متوجه شده  و تا اسپيناس دنبالش آمده اند كه 

بايد نوار جعلي را پس بدهد. 
   مجتبي تاجيك:

اين حس مش��ترك يتيمي ك��ه در صدا و 
لحن و چش��مان بچه ها ديده ميشه از كجا 
مي��اد؟!  #خادم _الرضا  #ش��هيد_جمهور 

 #رئيسي_عزيز
   فاطمه محمدي:

هم به اس��تقبالتان آمديم. ه��م بدرقه تان 
كرديم... آقاي رئيس جمهور براي هميش��ه 

تهران را به مقصد زادگاهش ترك كرد...
   سيد سعيد لواساني:

خداحافظ رفيق ش��هدا. عاقبت بخيري يعني 
رئيسي، او در زندگي خود صادق بود، هرگز دنبال 
فريب مردم و شو و شوآف نبود، خودش بود پاك 
و بي آلايش و خدا ش��هادت را نصيب او كرد. و 

العاقبة للمتقين.  #شهيد_الأمه_الإسلامية
   حميد خراساني:

براندازها خودش��ون رو مردم ج��ا ميزدند و 
ميگفتن��د در كنار مردم بايس��تيد! مردم را 
ببينيد كه در كنار شهداي خدمت ايستادند؛ 

ملتي كه شهادت دارد، اسارت ندارد.
   حميد امامي:

برخي هم جاذبه دارند و هم دافعه. انسان هاى 
با مس��لك كه در راه عقيده و مس��لك خود 
فعاليت مى كنن��د، گروه هاي��ى را جذب و 
گروه هاي��ى را مى رانند و دف��ع مى كنند. از 
طرفى ديگر باي��د ديد افراد چ��ه عناصرى 
را ج��ذب و چه اف��رادى را دف��ع مى كنند. 
مجذوبين و مطرودين هركس دليل قاطعى 

بر ماهيت اوست. )شهيد مطهري(
   محمد اكبرزاده:

 اين حماسه  در تاريخ اين كشور ثبت خواهد 
شد. عزيز مردم ايران باشكوه بدرقه شد. بدرود 

 #شهيدجمهور
   محمدحسين محققي:

 اي مدافع قرآن!  اي صداي مظلومان!  اي خادم 
امام رضا جان! سلام ما را به حاج قاسم عزيز 

برسان.  #لبيك-يا-خامنه - اي 
   سيدپويان حسين پور:

آخرين ديدار مردمي شهيدجمهور با مردم 
تهران. روحت شاد رئيس��ي عزيز و مؤمن و 

مخلص. 
   علي سليمانيان:

روزگار عج��ب چي��زي اس��ت. آدم را براي 
آنهايي كه فكرش را هم نمي كند مي گرياند، 
دلتنگ مي كند و نفسش را بند مي آورد. آه 

 اي روزگار!
   علي فرحزادي:

سه بار با بغض فرمودند: اللهم إنا لا نعلم منه 
إلا خيرا؛ً اللهم إنا لا نعلم منه إلا خيرا؛ً اللهم 
إنا لا نعلم منه إلا خيراً. به آرزوت رسيدي آقا 

سيد ابراهيم. 
   عطيه نجاري:

با عصا، با واكر، خانما با بچه  توي بغل، بعضاً 
با بچه توي ش��كم... همه اومدن... از هر آدم 
ناتواني ميپرسي توي اين شرايط چرا اومدي، 
ميگه چونكه »وظيفه مونه«  #روايت_تشييع

داود مدرسي يان در كانال تلگرامي خود نوشت: از ۶تيرماه 
۱۳۶۰ تا ۸ ش��هريور ۱۳۶۰، يعني حدود دو ماه، خيلي 
مسئولان عالي كشورمان ترور و به شهادت رسيدند. ۶ تير، 
آيت الله خامنه اي ترور شد، ۷ تير، شهيد بهشتي)رئيس 
ق��وه قض��ا( و ۷۲ ت��ن از نماين��دگان و وزرا و نخبگان و 

۸شهريور هم ش��هيدان رجايي و باهنر)رئيس جمهور و 
نخست وزير( ترور ش��دند. هر نظام سياسي مي بود قطعاً 
س��قوط مي كرد اما نهال انقلاب اس��لامي در آن طوفان 
حوادث، ايستادگي كرد و ريش��ه دواند تا امروز همچون 
س��روي تناور، س��ربلند و س��رافراز بماند. در آن شرايط 

انقلابي و جنگي اين ملت مظلوم چه ها كشيد؛ آسيدعلي 
خامنه اي آن حوادث را به چشم ديده؛ چنددهه حوادث 
گوناگون را تجربه كرده كه امروز ب��ا اطمينان قلب و در 
نهايت آرامش و خونس��ردي، ملتش را به دع��ا و صبر و 

آرامش دعوت مي كند. 

سلام ما را به حاج قاسم برسانيد
كاربران شبكه هاي اجتماعي از حال و هواي وداع با خادمان ملت نوشتند

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       صندلي خالي رئيس جمهور در جلسه فوق العاده هيئت دولت 
| برگرفته از شبكه هاي اجتماعي

 اولياءالله چگونه به مقامات 
معنوي مي رسند؟

آيت الله سيد عبدالله فاطمي نيا)ره(:
بايد از خودمان سؤال كنيم امثال مرحوم آيت الله قاضي و آيت الله 
بهجت كه به اين مقامات عاليه  معنوي رسيده اند آيا قرآن و امامان 
ديگري داش��تند كه آنها را به اين عظمت و بزرگي رسانده است 
يا اينكه اعم��ال عبادي ديگري غير از آنچه ب��ر همگان واجب و 
مستحب شده، انجام مي دادند كه به اين مقامات دست  يافته اند؟ 
بي گمان آن��ان نيز مانند م��ا از همين قرآن بهره ب��رده و اعمال 
عبادي شان هم چون ديگر مسلمانان بوده است! آنچه آنها را به 
اين مقامات رسانده است، حفظ نور حاصل شده از اعمال و توجه 

خالصانه و دقيقشان به تمامي افعالشان بوده است. 
منبع: كانال تلگرامي »در محضر استاد فاطمي نيا)ره(«

   آیينه نفس

خداوند مشتاق

مأمن امن قلوب نگران

صديق قطبي در كانال تلگرامي خود نوشت: 
خداوند در س��احتي از وجود مطلق و غيب 
خويش با آدميان رابطه اي ش��خص وار دارد. 
دام هاي دوس��تي پهن مي كند و مش��تاقانه 
چشم به راه آدمي مي ماند. او براي جذب آدمي 
از راه هاي گوناگوني عمل مي كند، چيزهايي 
به آدمي مي چشاند و به ش��يوه هايي او را به 
سوي خويش مي كشاند. چَشِش و كشِش، دو 
عمل عاشقانه است كه از خداوند سر مي زند. 
چشاندن مزه ها و كش��اندن به بالاها. مولانا 
مي گفت: »زان سوي او چندان كشِش چندان 

چَشِش چندان عَطا«)غزل ۱۴(
خداوند در نگاه عارفان عاش��ق م��ا از روي 
آوردن بندگان به س��وي خويش دلش��اد 
مي شود. او اگر چه غني و مستغني است، اما 
در عين غنا و استغنا، عاشق و مشتاق است 
و اين عش��ق و اشتياق، ناش��ي از پرُمايگي 
اوست و نه كاستي برآمده از قوت و قدرت و 
نه ضعف. پيوند دوستي ميان خدا و آدمي، 
يكجانبه نيست. اش��ارات عشق انگيزي در 
منابع عرفاني آمده كه ناظر به اين معناست:

- در خبر اس��ت كه ملك الموت چون جان 
خلي��ل)ع( برمي گرفت ]ابراهي��م خليل[ 
گفت: »هرگز ديدي كه خليل جان خليل 
را بس��تاند؟« وحي آمد ب��ه وي كه »هرگز 
دي��دي كه خلي��ل دي��دار خلي��ل را كارِه

 

]= ناخوش دارن��ده[ ب��وَد؟« گفت: »اكنون 
جان برگير كه رضا دادم.« )كيمياي سعادت، 

جلد دوم، ص۵۷۰(
خداي تعال��ي مي گويد: ط��الَ ش��وقُ الابَرارِ 
إلي لقِائي و إنيّ إلي لقِائهِِم لَأشَ��دُ شوقا؛ً دراز 
ش��د آرزوي نيكمردان به من و من به ايشان 
آرزومندترم از ايشان به من. )همان، ص۶۰۴(

- ابودردا، كعب احَبار را گفت كه از خاص ترين 

آيت مرا خبر كن - يعن��ي در تورات- گفت: 
»شوق نيكمردان به لقاي من بسيار است، و 
شوق من به لقاي ايشان قوي تر.« )إحياء علوم 

دين، جلد چهارم، ص۵۶۱(
 خداي عزوجل به داود وحي فرستاد: »اي 
داود، اگر روي گردانندگان از من بدانند كه 
انتظار من ايش��ان را و رِفق]مه��ر و نرمي[ 
من بر ايشان و ش��وق من به ترك معاصي 
ايشان را چگونه است، هر آينه از اشتياق من 
بميرند و مفاصل ايش��ان از هم جدا شود از 
دوستي من.  اي داود، اين ارادت من است در 
حق روي گردانندگان از من، پس ارادت من 
در حق روي آرندگان به من چگونه باشد.« 

)همان، جلد چهارم، ص۵۶۵(
 حق - عَزَّ اسْمُهُ- وحي فرستاد به داود)ع(

كه: »يا داود اگر بدانن��د آن گروه كه از من 
برگشته اند چگونه منتظر ايشانم و رفق]مهر 
و نرمي[ من با ايشان و ش��وق من به ترك 
معصيت ايش��ان همه از ش��وق بميرندي و 
اندام هاي ايش��ان از دوس��تي من پاره پاره 

گرددي، يا داود اين ارادت من است اندر آن 
كس كه از من برگشته باشد، اندر آن كس 
كه مرا جويد و م��را خواهد ارادت من چون 

بوَد.« )رساله قشيريه، ص۵۸۱(
- از مالك دين��ار روايت كنند كه گفت اندر 
تورات خوانده ام: »به ش��وق آوردم ش��ما را 
مشتاق نگشتيد و سماع كردم شما را رقص 

نكرديد.« )همان، صص۵۸۲-۵۸۳(
- در منابع حديثي، سخناني از پيامبر و ائمه 
دين آمده اس��ت در بيان ش��دت شادماني 
خداوند از بازگشت آدمي به سوي او. خداوند 
در اين روايات همچون كسي تصوير شده كه 
عزيز خود را گم كرده و بي تاب يافتن اوست:

- پيامبر )ع( گفت: »هر آين��ه بارى تعالى 
به توبه بنده مؤمن خود خش��نودتر است از 
مردى كه در زمين بيابان مهلك نزول كرد 
و راحله]= مَركب[ او با او بود و طعام و شراب 
او بر آن، پس س��ر خود بنهاد و يك خواب 
بخفت، و چون بيدار ش��د راحل��ه او برفته 
بود، او آن را بطلبيد تا چون گرما و تشنگى 

يا آنچه حق تعالى خواست بر وى سخت شد 
گفت به جايى كه بودم بازگردم و بخس��بم 
تا آن گاه كه بميرم، پس س��ر خود بر ساعد 
نهاد تا بميرد، پس بيدار ش��د راحله خود را 
با زاد و شراب نزديك خود ديد؛ پس خداى 
عزّوجل به توبه بنده مؤمن خود خشنودتر 
از اين كس باش��د به راحله خود.« )مسلم: 
۲۷۴۴؛ ترجمه به نقل از: إحياء علوم دين، 

جلد چهارم، ص۸(
- »شاد شدن خداوند از توبه بنده اش بيشتر 
است تا شاد ش��دن مردى كه در شبى تار، 
شتر و ره توشه خود را گم كند و سپس آن را 

بيابد.« )الكافي: ۸/۴۳۵/۲(
- »هر آينه شادى خداوند از توبه بنده خود 
بيشتر است تا شادى نازايى كه بچه مى آورد 
و گم كرده اى كه گمشده خود را مى يابد و 
تشنه اى كه به آب مى رسد.« )كنز العمال: 

)۱۰۱۶۵
برخي احاديث قدسي نيز اشتياق خداوند را 

به بازگشت آدمي چنين تصوير كرده اند:
- »اگر بنده يك وَجَب به من نزديك شود، 
من يك گَز )فاصله ساعد تا آرنج( به او نزديك 
مي شوم و اگر يك گَز به من نزديك گردد، 
من به اندازه يك رَش )فاصله دو دست وقتي 
كه از هم بازشوند( به او نزديك مي شوم؛ اگر 
قدم زنان به سوي من بيايد، من دوان دوان 
به سويش مي آيم.« )بخاري: ۷۴۰۵، مسلم: 

۲۶۷۵، كنزالعمال: ۱۱۳۳(
- »اى فرزن��د آدم! براى آمدن ن��زد من از 
جا برخيز، س��وى تو مى آيم. به س��وى من 
قدم زنان بيا، من دوان دوان سويت مى آيم.« 
)الجامع الصغير: ۶۰۳۲؛ كنزالعمال: ۱۱۳۸(

قدم زنان كه به سوي او بروي، دوان دوان به 
سوي تو مي آيد. 

خداحافظ آقا سيد ابراهيم
حسين دارابي در كانال شخصي خود 
در پيام رسان ايتا نوشت: خداحافظ 
جمعه ه��اي بي خ��واب، خداحافظ 
ماش��ين هاي بدون شيش��ه  دودي، 
خداحافظ »ماشين رو نگه داريد، مگه 
نمي بيني��د م��ردم وايس��تادن«، 
خداحاف��ظ »اتقّواالله«ه��اي حين 
مناظره، خداحافظ مايه غرور ايراني، 
خداحاف��ظ پروژه هاي افتتاح��ي، خداحافظ س��فرهاي پي در پي اس��تاني، خداحافظ دعاي 
كارگر هاي كارخانه هاي احيايي، خداحافظ مخاطب پيرمردي كه گفت »خدا پدرت رو بيامرزه«، 
خداحافظ سيبل توهين ها، طعنه ها و تهمت ها، خداحافظ مخاطب تخريب و كنايه هاي خودي 
و بي خودي،  خداحافظ »ما دنبال دوتا رأي حلاليم«، خداحافظ »من تا تمام مش��كلات حل 
نشود، به سفرهاي استاني خواهم آمد«، خداحافظ سكوت مردانه مقابل تخريب هاي رقيب، 
 خداحافظ سيبل تمسخر شش كلاسي هاي نامرد،  خداحافظ دكتر سليم النفس ها،  خداحافظ 
»من درد يتيمي را چشيده ام«،  خداحافظ پيشاني بوسه حاج قاسم، خداحافظ سرباز احياگر 
غيرت له شده ما،  خداحافظ مظلوم هلهله بي وطن ها، خداحافظ »براي اين طلبه خدمتگزار دعا 
كنيد«،  خداحافظ عبا و قباي خاكي بين سيل و زلزله ها، خداحافظ مخاطب »تمجيد«هاي آقا، 
خداحافظ سفرهاي عادي شده روستايي، خداحافظ جشن هاي احياي كارگاه ها،  خداحافظ 
شهادت حين خدمت؛ نه پشت ميز، خداحافظ ش��جاعت قدم هاي آقاي وزير و مواضع صريح 
شيعه گري، خداحافظ زبان بي لكنت دفاع از اسلام. بيشتر از آنچه فكر كني دوستت داشتيم؛ تو 
و يارانت را، ببخش كه زياد نگفتيم... باز با از دس��ت دادن ها به خ��ود آمديم! حالا مخالفينت 
راحت تر تخريبت مي كنند و تو راحت تر سكوت مي كني! حالا بدخواهانت اعداد و ارقام و آمار را 
بيشتر پيش مي كشند و تو در آسماني! خداحافظ آقاسيد ابراهيم! جدي جدي شهي�د شدي... 

حالا كمي استراحت كن؛ خيلي خسته اي...  #شهيد- جمهور #سيد- شهيدان- خدمت

اين دست وپا زدن ها اسرائيل را نجات نمي دهد
محمد ايماني در كانال تلگرامي خود 
نوشت: نابودي اسرائيل قطعي است. 
رژيم صهيونيس��تي از باتلاقي كه با 
ريخت��ن خ��ون مظلوم��ان ب��راي 
خودس��اخته، نجات نخواهد يافت. 
صهيونيس��ت ها به ويژه در دو دهه 
گذش��ته هر چ��ه جلوت��ر آمده اند، 
عميق تر در شكست فرو رفته اند. تا 
اين آخري كه آن ضربت ترميم ناپذير طوفان الاقصي را خوردند و بعد از نزديك به هشت ماه 
نتوانسته اند خود را پيدا كنند، چه رسد به اينكه بتوانند با مقاومت فلسطين هماوردي كنند. 
همين پريروز خبر آمد كه نخست وزير و وزير جنگ رژيم صهيونيستي به جان هم افتاده اند و وزير 
جنگ خواستار استعفاي نتانياهو به خاطر ناتواني و سردرگمي در جنگ فرسايشي شده است. 
اظهار خوشحالي صهيونيست ها از شهادت آيت الله رئيسي و وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران 
براي پنهان كردن بحران رواني عميق اس��ت كه مانند خوره به جان مقامات صهيونيست افتاد 
وگرنه آنها به چشم ديدند كه پس از شهادت سردار سليماني، چگونه مقاومت در منطقه اوج گرفت 
و پاي بر گرده اسرائيل گذاشت.  صهيونيست ها در ميدان نظامي و سياسي و ديپلماتيك و افكار 
عمومي و مجامع و محاكم بين المللي، يكجا منكوب و سرشكسته شده اند. اين شكست تركيبي با 
هيجان كودكانه آنها يا حتي تلاش براي گردن گيري سانحه و دستاورد جعلي براي خود ساختن 
پوشانده نمي شود.  آنها اگر كمترين توان و كفايتي داشتند، هرچند هفته يك بار از گوشه اي از 
غزه به گوشه ديگر نمي خزيدند و اذعان نمي كردند كه ارتش و شاباك و موساد اسرائيل در برابر 

شجاعت و درايت و برنامه ريزي فرماندهاني مانند يحيي سنوار درمانده شده اند. 
ملت ما آن روزها كه تازه انقلاب كرده بود، گرفتار جنگ مهيب تحميلي ش��ده بود و ظرف دو 
ماه رئيس جمهور و نخس��ت وزير و دهها وزير و نماينده مجلس و رئيس دستگاه قضايي را در 
ترور جنايتكارانه مزدوران غرب از دست داد، با همه سختي ها خم به ابرو نياورد، بلكه مرحله 
شكوفايي را آغاز كرد.  آن روزها درحالي كه ارتش صدام در عمق خاك ما بود، دولت و مجلس و 
دستگاه قضايي در اثر جنايت منافقين تروريست، يكجا از هم پاشيده بود. با اين وجود، همدلي 
ملت و تبعيت از ولايت نگذاشت نقشه دشمنان پيش برود. ملت ما، رمز پيروزي را مي شناسد 
و هزيمت دشمن را مي بيند.  ملت ما به مدد الهي، از اين مرحله هم با سربلندي عبور مي كند و 

دشمنان را بيش از پيش نااميد خواهد كرد، ان شاءالله. 

نفْس ايران!
حجت الاسلام محسن قنبريان در كانال 
شخصي خود در ايتا نوشت: هر حادثه اي 
- ولو تلخ، طبيعي يا صناعي- كه »رجََعُوا 
إلَِ��ى أنَفُْسِ��هِمْ« ]به خود خودش��ان 
برگشتند[ باشد، يك لطف خفي است. 

در اين رجوع چند اتفاق مي افتد:
۱. خود و هم ميهنان را »يك واحد« 
مي يابد )انفسهم(؛ انگار جان ها يكي 
مي شود! فرقي نمي كند با هم بخندند 
يا بگريند، خود را ملام��ت يا تفاخر 
كنند؛ آن لحظه ش��هود »انفسهم«، 
لحظه فوق العاده اي است. انگار تكثر 
و كثرتي نيس��ت، اختلاف و تشتتي 
نيس��ت؛ وحدت همه جا را مي گيرد 

هر جاني به بزرگي ايران مي شود. 
۲. اطلاعات و داده هاي مختلف، پردازش هاي متعدد ساخته بود و توجه و عاطفه ما را تقسيم كرده 
بود؛ چهل تكه اي از محبت و نفرت، اميد و يأس، شكوه و شكايت و...! رجوع به نفْس ايران، نگاه كردن 
از يك جان به يك حادثه است؛ نه نگاهي با گوش و چشم و ذهن و خبر و تحليل؛ نگاهي است با خود 
اصيل و واحد به كانون حادثه. يك باره همه عاطفه يا نفرت جمع مي شود؛ نفْس ايران نشان مي دهد 
از رفتن شاه، آمدن امام )مثلًا(، شاد است يا محزون؟! مي بيند چقدر عاطفه و احساس كه دريافته  
حواس يا ذهنيت ها پراكنده و گم بوده و الان تيز و تند مي ش��ود. رجوع به نفْس ايران يك تنفس 
اجتماعي براي ملتي با تنوع و تكثر است، تا وحدت خود را ببيند و بيابد: »النفس في وحدتها كلُّ القوا« 
]نفْس در وحدت خود همه قواي آدمي است[. بدون اين تنفس، مي ميرد و به كثرت هايش تجزيه 

مي شود؛ مثل يك بدن متلاشي! بلاها و امتحانات خوبند وقتي به نفْس ايران رجوع مان دهند.

خدا را كه از دست نداديم
كاربري با نام »MESBAHYAZDI. IR« در توييتي بياني را از آيت الله 
مصباح يزدي)ره( به اشتراك گذاشت. آيت الله مصباح)ره( فرموده اند: اوايل 
جنگ هواپيماي چند نفر از امراى ارتش كه چش��م و چراغ كشور بودند، 
سقوط كرد و شهيد شدند. خدا چنين امتحان مي كند، اما مواجهه امام)ره( 
اين بود كه»فرمانده ها را از دست داديم، خدا را كه از دست نداديم!«وقتي 

خدا دل هايى چنين باايمان و صلابت مي بيند، بركاتش را نازل مي كند. 

لا يوم كيومك يا اباعبدالله
حامد ملحاني در كانال ش��خصي خود در پيام رس��ان ايتا نوش��ت: آقاي 
رئيس جمهور! غريبانه شهيد شدي و حدود ۱۵ ساعت پيكرت روي زمين 
بود و كسي پيدات نكرده بود! اين غصه دلمون رو مي سوزونه! ولي... پيكرت 
۱۵ ساعت روي زمين موند، سه روز نموند! تازه تو اون مدت هم صدها نفر 
داشتن دنبالت مي گشتن! ميليون ها نفر هم دست به دعا برداشته بودن! 
به خانواده ت هم دلداري مي دادن! كسي بهشون اهانت نمي كرد! كتكشون 

نمي زد! روي بدنت، با نعل تازه... لا يوم كيومك يا اباعبدالله.

 تازه فهميديم چقدر سيد ابراهيم را 
دوست داشتيم

حسين عباسي فر در كانال خود نوشت: احساس غريبي دارم. قبل از شهادت 
حاج قاسم مي دانستم خيلي دوستش دارم ولي چرا امروز تازه فهميدم كه 
سيد ابراهيم را چقدر دوست دارم. او حتي در قلب دوستدارانش هم مظلوم 
و غريب بود. اكثر مردم نمي دانستند چقدر دوستش دارند. خيلي خيلي 
حس غريب و ناشناخته اي اس��ت براي من. حتي امروز مي بينم حسين 
اميرعبداللهيان را هم دوست داشتم و نمي دانستم. تازه مي فهمم چرا اسلام 

اصرار دارد بر »حسن ظن« و »ابراز محبت« بين مؤمنين.

 اپوزيسيون نيست
مجموعه عفونت هاي تاريخ است

علي نصري در توييتي نوشت: هر جرياني كه ادعاي »اپوزيسيون« بودن 
دارد، شرط لازمش اين است كه يك »آلترناتيو اخلاقي« برتر از ساختار 
موجود ارائه بدهد. جرياني كه فقط نشسته تا بعد از هر حادثه   مرگبار 
اجساد مخالفانش را به »غذا« تشبيه كند، نه تنها آلترناتيو سالم اخلاقي 

نيست كه مجموعه امراض و عفونت هاي تاريخي است. 
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